

Annual Conference of the German Association of Women Engineers (deutscher ingenieurinnenbund) – 30 Years dib & INWES Regional Conference Europe



4th to 6th November 2016 in Freising near München

Science. Knowledge. Power.

***** Call for Papers *****

The German Association of Women Engineers (deutscher ingenieurinnenbund) in cooperation with the International Network of Women Engineers and Scientists (INWES) invites you to their annual conference from 4 to 6 November 2016 in Freising near Munich.

The conference offers participants, speakers and exhibitors the opportunity to exchange knowledge and experience in career development as well as on recent advances in research and technology. Participants at the conference are engineers as well as students of engineering and natural sciences from Germany and abroad. About 250 participants are expected.

The conference languages are German and English. Please indicate when submitting papers, in which language(s) you are willing give your presentation.

The theme of the conference is „ Science. Knowledge. Power.“. We welcome your suggestions for lectures and workshops relating to the following topics:

1. *Introduction, definition and history of the conference theme (opening lecture)*
 - Historical interplay of science and power
Info: this lecture is planned to be given in English, if in German: simultaneous translation
2. *Powerful Means – creating power?*
 - Patents and Research
 - Big Data
3. *What does Power mean for the Tech Market?*
 - Market Power –how did and how does that work? Mechanisms, Regulations.
 - From Industry 4.0 to Market 4.0
4. *People-power in professional life (STEM - careers)*
 - What is a career? From classical to modern concepts of a career
 - Understanding and using the power-relationships in companies
 - Careers and power relationships in Science
5. *Women in power*
 - Role-clichés and taboos - Resistance and catalysts

Give the participants the benefit of your knowledge and experience in a lecture or interactive workshop!

Annual Conference of the German Association of Women Engineers (deutscher ingenieurinnenbund) – 30 Years dib & INWES Regional Conference Europe

For lectures a time of 30-40 minutes (plus 5 minutes discussion) is envisaged. Workshops of 60 - 90 minutes foreseen.

Speakers and workshop-leaders receive free registration at the dib-conference. We look forward receiving your suggestions.

Please provide a short summary of your proposed lecture or workshop, including:

- Name, address, telephone number and email
- To which of the conference topics (1-5) it belongs
- Title in German or English (max. 100 characters including spaces)
- Abstract (max. 1500 characters)
- Language: German and/or English

Submissions to the programme committee by mail <mailto:cfp-tagung@dibev.de>

Timeline:

Submission of summary:	until 17.05.2016
Response to lectures:	until 15.06.2016
Submission of manuscript:	until 31.07.2016
Programme announcement/registration starting:	31.08.2016

Programme committee:

- Prof. Dr. Susanne Ihlen
- Prof. Dr. Christina Schindler
- Prof. Dr. Lidia Zakowska
- Yvette Ramos, C Eng, MSc, MBA
- Betty Bonnardel-Azzarelli, C Eng, MSc, MBA
- Dipl.-Ing. Ingrid Tigges, Head of dib Regional Group München
- Dipl.-Ing. Sylvia Kegel, dib Treasurer

Contact for dib Munich, Conference Organization:

Phone: +49 89 430 88671 (Mainly: Call recording) Fax +49 89 43737388

Mail to: cfp-tagung@dibev.de

Further information about the 30-year dib-conference in Munich, Freising can be found at www.dibev.de and www.muc.inwes.net

Jahrestagung des deutschen ingenieurinnenbundes – 30 Jahre dib & INWES Regional Conference Europe



4.-6.11.2016 in Freising bei München

Wissen schaf(f)t Macht

*****Call for Papers*****

Der deutsche ingenieurinnenbund (dib) lädt gemeinsam mit dem International Network of Women Engineers and Scientists (INWES) vom 4. bis 6. November 2016 zur Jahrestagung nach Freising bei München ein.

Die Tagung bietet Teilnehmerinnen, Vortragenden und Ausstellern die Möglichkeit für vielseitigen Wissens- und Erfahrungsaustausch wie berufliche Weiterentwicklung und aktuelle Entwicklungen in Forschung und Technik. Die Teilnehmerinnen der Tagung sind Ingenieurinnen sowie Studentinnen der Ingenieur- und Naturwissenschaften aus Deutschland und dem Ausland. Erwartet werden etwa 250 Teilnehmerinnen.

Die Tagungssprachen sind Deutsch und Englisch. Bitte geben Sie bei der Einsendung eines Papers auch an, in welcher Sprache oder ob Sie in beiden Sprachen alternativ Ihren Vortrag halten können.

Das Thema Tagung lautet „Wissen schaf(f)t Macht“. Wir laden Sie ein, Themenvorschläge für Vorträge und Workshops zu den genannten Unterpunkten einzureichen:

1. *Einführung, Definition und Historie des Themas (Eröffnungsvortrag)*
 - Historischer Zusammenhang von Wissenschaft und Macht
Hinweis: dieser Vortrag ist in Englisch geplant, evtl. mit Simultanübersetzung möglich
2. *Machtmittel – wie schafft man Macht?*
 - Patente und Forschung
 - Big Data
3. *Was bedeutet Marktmacht?*
 - Marktmechanismen heute
 - Von Industrie 4.0 zu Markt 4.0
4. *Macht der Menschen im Berufsleben (MINT Berufe)*
 - Was ist Karriere? Von klassischen zu modernen Karrierekonzepten
 - Machtverhältnisse in Unternehmen verstehen und nutzen
 - Machtverhältnisse in der Wissenschaft, Karriereein- und ausstiege
5. *Macht der Frauen*
 - Rollenklischees und Tabus, Widerstände und Katalysatoren

Lassen Sie die Teilnehmerinnen von Ihrem Wissen und Ihrer Kompetenz in einem Vortrag oder interaktiven Workshop profitieren!

Für Vorträge ist eine Redezeit von 30 bis 45 Minuten (+ 5 Minuten für Diskussionen) eingeplant. Für Workshops sind 60 bis 90 Minuten vorgesehen.

Referentinnen und Workshop-Leiterinnen erhalten als Anerkennung für ihre Aufwendungen die kostenfreie Teilnahme an der dib -Tagung.

Wir freuen uns auf Ihre Vorschläge!

Jahrestagung des deutschen ingenieurinnenbundes – 30 Jahre dib & INWES Regional Conference Europe

Bitte reichen Sie eine Kurzfassung Ihre Vortrags/Workshops folgendermaßen ein:

- Name(n) der Vortragenden mit Anschrift, Telefonnummer und Mailadresse
- Zuordnung zu einem Themenschwerpunkt
- Titel in Deutsch/ Englisch max. 100 Zeichen incl. Leerzeichen
- Gliederung und Kurzfassung (max. 1500 Zeichen)
- Sprache Deutsch und/oder Englisch

Einreichungen an das Programmkomitee <mailto:cfp-tagung@dibev.de>

Zeitplan:

Abgabe Kurzfassung:	bis 17.05.2016
Benachrichtigung der Referentinnen:	bis 15.06.2016
Abgabe der Manuskripte:	bis 31.07.2016
Veranstaltungsprogramm zur Anmeldung:	31.08.2016

Programmkomitee:

- Prof. Dr. Susanne Ihsen
- Prof. Dr. Christina Schindler
- Prof.Dr. Lidia Zakowska
- Yvette Ramos, C Eng,MSc, MBA
- Betty Bonnardel-Azzarelli C Eng,MSc, MBA,
- Dipl.-Ing. Ingrid Tigges, Leitung dib-Gruppe München
- Dipl.-Ing. Sylvia Kegel, Vorstand dib, Projektleiterin dib-Tagung 30 Jahre

Kontakt der Organisatorinnen beim dib München:

Telefon: +49 89 430 88671 (Call Recording) Fax +49 89 43737388

Mail :<mailto:cfp-tagung@dibev.de>

Weitere Informationen zur 30-Jahre-dib-Tagung in München-Freising sind zu finden auf <http://www.dibev.de> und www.muc.inwes.net